
Володимир УДОВИЧЕНКО:

«МИ ЛИШЕ ВИЙШЛИ НА СТЕЖИНУ. А ПОПЕРЕДУ -  ВЕЛИКА ДОРОГА»
— За дванадцять років м оєї роботи на кер івних посадах міста цьо
горічний грудень видався найважчим, — зізнався мер Славутича Володимир 
Удовиченко. — У місті була створена сучасна соціальна інф раст
руктура. Але оскільки головним ї ї  донором була атомна станція, то 
тепер постає питання, за рахунок яких кош тів підтримувати ї ї  на
далі. Це по-перш е. П о-друге, після закриття ЧАЕС, втрачається до 5 
тисяч робочих місць. Отже, треба створити нові. Крім того, населення  
селища Лісове, з якого починалося будівництво Славутича, слід пересилити 
до міста. У Славутичі розроблена програма, яка передбачає розв'язання  
цих проблем. Але за допомогою  держ авного  бю джету. Спланувати  
у ньому кошти на ці потреби тим більш важливо, що участь в пом'якшенні 
соціальних насл ідків  закриття ЧАЕС з боку, прим іром , Європейсь
кого банку р еко н с тр укц ії і розвитку не передбачена його статутом.

ЩЕ У 1986-му КРАСЕНЬ-МІСТО БУЛО ПРИРЕЧЕНЕ 
НА ВИЖИВАННЯ

Вибух на ядерному реакторі, еваку- менті із саркофагом продовжував працю-
ація з міста енергетиків Прип'яті, що вати 3-й блок ЧАЕС. Персонал станції
знаходиться поблизу Чорнобильської під'їжджав із Києва, навколишніх районів,
АЕС... Це пам'ятають майже всі дорослі куди був евакуйований, щоб «героїчно»
жителі Славутича. набрати свою дозу радіації і виробляти

Найбільша техногенна катастрофа су- струм для народногосподарського комп-
часності злякала світ, тільки не керівницт- лексу країни та сусідніх держав. Було зро-
во колишнього Союзу. На одному фунда- зуміло, що в таких екстремальних умовах
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Чорнобильська АЕС довго 
«не протягне», не дозво
лить світове співтоварист
во. Але московський уряд 
вирішив по — іншому: тре
ба будувати місто — супут
ник ЧАЕС. Була пропозиція 
щодо забудови значно ре
альніша: поблизу Києва, 
між Вишгородом та Диме- 
ром. Якби згодилися на 
цей варіант, закриття стан
ції для персоналу пройшло 
б менш болісно. Але погод
жений був інший план, 

стратегічно вигідний для 
СРСР: у лісових хащах Черні
гівщини, де не було ні доріг, ні 
мостів через ріки. Завдяки мо
гутньому тодішньому еконо
мічному потенціалу країни во
ни за короткий час були спо
руджені. Рішення про будів
ництво Славутича, як нового 
місця проживання працівників 
Чорнобильської АЕС та їхніх сі
мей після аварії на станції, 
прийнято 2 жовтня 1986 року. 
А 26 березня 1988 року вида
но перші ордери на заселення 
квартир.

Споруджувати нове місто 
українських енергетиків при
були будівельники восьми рес
публік СРСР. Згадка про них 
залишилася в пам'яті вдячних 
новоселів і в назвах кварталів. 
Єреванський, Тбіліський, Київ
ський, Ленінградський, Віль
нюський, Ризький, Бакинсь
кий, Таллінський...

Славутич виріс неподалік 
Дніпра й успадкував його 
слов'янську назву. Розташо
ваний за 200 км від Києва і в 
60 км від Чернігова. За дві го
дини ходьби кордон з сусід
ньою Білорусю, а в часі їзди до 
ЧАЕС.

Д вадцятип 'ятитисячне 
місто стало «спальним», тут не 
було заплановано і не споруд
жено жодної виробничої інф
раструктури. Славутич жив за 
рахунок державних дотацій, 
сім'ї енергетиків — за рахунок 
великих заробітків працівни
ків ЧАЕС. Але у зв'язку із при
пиненням експлуатації атом
ної станції уже в 2001 році 
2914 осіб персоналу попов
нять кількість безробітних. Де 
працевлаштуватися? — зараз 
головна проблема для атом
ників. Київ далеко, у Чернігові 
своїх безробітних вистачає. 
Красень — місто ще у 1986-му 
було приречене...

Думаю, не образяться за 
ці слова, які я виніс у підзаго
ловок, керівники Славутича і 
великі його патріоти. Не їхня 
вина, що місто стало немов би 
піддослідною мишкою у лабо

раторній клітці. А  їхня заслуга, 
що Славутич зіп'явся на ноги 
аби за будь-яких умов поряту
вати себе.

КАБМИН 
ВСЕЛЯЄ ОПТИМІЗМ

Можливо тому, що знаю 
міського голову Володимира 
Удовиченка досить давно, ще 
до того, як навесні 1987-го йо
го направили заступником ке
рівника оргкомітету обвикон- 
кому по створенню Славу- 
тицької міськради, він відпові
дав на запитання досить від
верто.

— Володимире Петрови
чу, напередодні закриття 
станції до Славутича приїздив 
віце-прем'єр Кабміну Юрій 
Іванович Єхануров, який про
вів робочу нараду в ідпові
дальних працівників м ін іс
терств і відомств України що
до забезпечення виконання 
рішень організаційного комі
тету по виведенню ЧАЕС із ек
сплуатації, а також мав довгу 
розмову з вами. Чи обнадіяв 
він в особі мера жителів Сла
вутича?

— У нас прийнята Програ
ма соціального захисту Сла
вутича — працівників Чорно
бильської АЕС. Усі її парагра
фи погоджені з Кабінетом Мі
ністрів для їх реалізації. Ми 
побували у селищі Лісове, де 
було однозначно вирішено 
переселити його мешканців у 
місто. Реалізація цього блоку 
коштує 40,5 млн. гривень. 
Гроші на цю мету, за словами 
Єханурова, передбачені в 
бюджеті 2001 року.

Потім ми побували на 
об'єктах соціальної інфраст
руктури, розглянули механізм 
передачі комунальної влас
ності міста з під егіди ЧАЕС 
відповідним службам міськви
конкому. Це складний процес. 
Бюджет Славутича усі комуні
кації не «витягне», потрібна 
дотація держави. Ці питання з 
віце-прем'єром теж обгово
рені та вирішені.

Значна заборгованість під
розділів станції деяким органі
заціям Славутича при допомо
зі профілюючих міністерств та 
відомств також найближчим 
часом буде виплачена.

Юрій Іванович попередив, 
що ця нарада і організаційні 
заходи не завершуються, у 
подальшому буде постійна 
робота Кабінету Міністрів по 
реалізації програми соціаль
ного захисту жителів Славути
ча. Контролюватиме виконан
ня основних пунктів програми 
особисто в іце-прем 'єр. 24

грудня цього року в Славутичі 
він планує провести наступну 
нараду, потім це робитиме 
щомісяця.

Нас обнадіює, що місто не 
залишиться наодинці зі свої
ми проблемами.

— Я спілкувався зі своїми 
зарубіжними колегами, кот
рих напередодні закриття ЧА
ЕС приїхало до Славутича до
сить багато. Більшість з них 
переконані, що зупиниться 
станція і місто, образно вис
ловлюючись, одразу ж помре.

— Дурниці. Місто не може 
померти. Допускаю варіант, 
що із зупинкою третього бло
ку західні держави забудуть 
про свої обіцянки. Але ж місто 
це не лише стіни та вікна, а 
місто — це живі люди із вели
ким професійним та інтелек
туальним багажем. Люди, які 
управляли атомною енергети
кою, які після аварії на ЧАЕС 
відбудували станцію і вироби
ли 158 мільярдів кіловат елек
троенергії, що на 8 мільярдів 
більше, ніж до катастрофи. 
Люди, які утримують вже по
над 14 років безпеку об'єкту 
«Укриття,» які завершили бу
дівництво Славутича і створи
ли унікальну в місті «лаборато
рію» соціальних послуг для на
селення. Тому вони, я переко
наний, не покинуть Славу
тич...

«ПЕРСПЕКТИВА» 
ПРАЦЮЄ 
НА ПЕРСПЕКТИВУ

— Володимире Петрови
чу, вибачте за попереднє за
питання, яке ви сприйняли до
сить болюче. Але все — таки 
хотілося б довідатися, що 
зроблено у місті, щоб воно не 
перетворилося у кримське

Щолково,де 91 відсоток спе
ціалістів — атомників безро
бітних?

— Міська влада із середи
ни 90-х сама, без урядової 
підтримки, почала пробивати 
статус спільної економічної 
зони «Славутич», яким перед
бачено пільгові умови оподат
кування підприємницької д і
яльності для суб'єктів зони, 
що реалізують свої інвестацій- 
ні проекти. Нарешті ми її про
били. Сьогодні бюрократи — 
чиновники кажуть, що за рік 
ми повинні вже мати конкрет
ні результати. Я їм говорю: 
які? Ми за цей рік створили 
247 робочих місць. Ось, нап
риклад, скріпки лежать, вони 
виготовлені нашим підприєм
ством «Перспектива». Це на
ша гордість, тому що ці ма
ленькі скріпки завозяться в 
Україну з Чехії, Китаю, Росії 
тощо. Держава, яка експортує 
подібні дрібниці з інших країн, 
економічно відстала. Тож при
ємно, що саме у Славутичі на
лагоджене виробництво канц
товарів.

На сьогодні у місті також 
реалізовують свої інвестицій
ні проекти такі фірми: «Від
родження Полісся» (вироб
ництво металочерепиці), 
«Славутич» і «Нікор» (на базі 
фабрики напівфабрикатів 
розгортається виготовлення 
хлібобулочних, кондитерсь
ких, м'ясних, рибних виробів 
та інших продуктів харчуван
ня), ЗАТ «Підприємство Аб
рис» (розробка та виробниц
тво елементів та пристроїв 
для керування лазерним вип
ромінюванням на основі акує- 
тооптичних ефектів, а також 
оригінальних лазерних прила
дів для різних галузей меди
цини, науки та промисловос
ті), ТВФ «Влад» (пошиття одя
гу) тощо. Це сучасні виробни
чі лінії. На них не працює по 
півтисячі працівників, а по 30- 
40 з високою продуктивністю. 
Тому ми створили за рік лише 
247 робочих місць. Для мене
— це багато, а для бюрократа
— нічого.

Я вважаю, що в майбут
ньому Славутич є унікальним 
містом для розвитку бізнесу. 
Місто може і повинно стати не 
лише міжнародною науково- 
дослідною базою для вивчен
ня наслідків аварії на атомних 
станціях та розробки нових 
ефективних засобів запобі
гання їм на основі сучасних 
високих технологій, а й своє
рідною соціальною і економіч
ною лабораторією України з 
реструктуризації монополь
ного виробництва та розпов
сюдження досвіду створення 
сучасних моделей розвитку 
міст «Золоті ворота Славути
ча» для взаємовигідного пар
тнерства для всіх, хто бажає 
сам заробити і процвітання 
місту. На нас у подальшому 
чекає цікава і напружена ро
бота. Ми лише вийшли на 
стежку, попереду — велика 
дорога.

БІЛИЙ АНГЕЛ НАДІЇ
Я покидав наймолодше, 

мабуть, у світі місто, яке понад 
десять років було центром со
ціального оптимізму. Славутич 
юний не тільки за своєю істо
рією. Середній вік його жите
лів лише 29 років. Населення 
становить трохи більше 25 ти
сяч чоловік. Серед них понад 8 
тисяч дітей. Славутчани пусти
ли за короткий час міцне люд
ське коріння. Тільки цього ро
ку у місті народилося 206 діток, 
зареєстровано 120 шлюбів, на 
обліку у жіночій консультації 
перебуває 112 вагітних жінок. 
1 вересня за шкільні парти чо
тирьох загальноосвітніх шкіл 
сіло 595 першокласників. Кіль
кість випускників з кожним ро
ком збільшується. Більшість з 
них хочуть жити і працювати у 
місті Білого Ангела, який прик
рашає герб Славутича. Про це 
вони написали у своїх конкур
сних творах про майбутнє Сла
вутича після закриття ЧАЕС. 
Кожен твір — це роздуми не 
тільки про майбутнє міста, а й 
бачення власних перспектив. 
Не можна без хвилювання чи
тати рядки, де автори творів 
розповідають про незвичайне 
народження Славутича, незви
чайну особливу його долю — 
наймолодшого міста серед 
найстарших, адже воно прий
няте до Ліги історичних міст Ук
раїни. І тому не дивно, що сьо
годні, коли станція закрита, 
молодь хвилює питання, що 
чекає їх у майбутньому. Але в 
останніх рядках творів звучить 
віра і надія на те, що країна не 
залишить місто один на один зі 
своїми проблемами, і Славу
тич стане не знаком Чорно
бильської біди, а символом 
життєствердження.
«Білий А нгел Славут ича

—  Символ світлого дня. 
Б ілий Ангел Славут ича  —  

ти надія моя...» —

Співають місцеві ансамб
лі пісню місцевих авторів. Ці 
слова викарбувані на кожній 
автобусній зупинці міста. Тож 
нехай символ Славутича до
поможе його мешканцям здо
лати всі труднощі і самостій
но, тепер уже без підтримки 
ЧАЕС, завдяки власній ініціа
тивній діяльності кожного жи
теля, поставити місто на ноги.

М икола О ГО Р О Д Н И К, 
Славутич — Київ.

Ф ото
О ксани Н ЕДІЛЬЧЕНКО .

«ВЧ» висловлю є подяку  
Центру інформації та зв 'яз
ків з громадськістю міськ
виконкому за сприяння в на
писанні матеріалу.

Ансамбль народної пісні «Мрія» Славутського кіноконцертно
го комплексу вітає своїх земляків із святом святого Миколая.


